
Česká astronomická společnost 

 
Sekretariát ČAS, Astronomický ústav AV ČR, Fričova 298, 251 65  Ondřejov 

http://www.astro.cz, cas@astro.cz  

 - 1 - 

 

Zápis řádného jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo 5. února 2024 

online 

 

 
Přítomni za VV: Radek Dřevěný, Soňa Ehlerová, Petr Heinzel, Lumír Honzík, Kateřina Hoňková, Iveta 

Lamberská, Vladislav Slezák, Petr Sobotka, Lenka Soumarová, Pavel Suchan. Omluven: Miloš Podařil, 

Revizoři: Martin Černický. Omluveni: Jan Kožuško, Eva Marková. 

 

 

1. Upozornění na úroveň přednášek Kosmologické sekce 

Heinzel jako předseda ČAS obdržel upozornění prof. Pavla Krtouše, ředitele Ústavu teoretické fyziky MFF UK 

na úroveň některých přednášek organizovaných Kosmologickou sekcí ČAS. Konkrétně zmiňuje přednášky dr. 

Václava Vavryčuka. Tyto přednášky jsou dle prof. Krtouše „odborně pomýlené, zavádějící, obsahují elementární 

chyby, nepravdy, nepodložená tvrzení a hrubě matou neodbornou veřejnost.“ Podrobněji zápis VV 6. 1. 2024. 

VV konstatuje, že nezná výsledek jednání vedení Kosmologické sekce k této problematice. Heinzel jednal s 

ředitelem Geofyzikálního ústavu AV a ten sdělil, že o problematice již byl informován a bude se jí zabývat 

vědecká rada ústavu. Zavádějícími informacemi v přednáškách V. Vavryčuka se bude zabývat také Český 

národní komitét astronomický 12. února. Kritika přichází i z Masarykovy univerzity v Brně. VV počká na 

stanoviska příslušných institucí. 

 

2. Pozemek pro ČAS 

ČAS uhradila administrativní poplatek 2000 Kč za převod pozemku od pana Kopřivy. Očekáváme brzké kladné 

rozhodnutí Katastrálního úřadu v Písku. Suchan upozorňuje na nutnost se o pozemek starat, např. odstraňováním 

náletů. VV zvažuje na jaře 2024 první skupinovou pracovní návštěvu místa, ať už půjde o pozorování oblohy či 

úklidové a přípravné práce. Suchan organizuje a zjistí zájem v konferenci vedcas. Bude diskutováno na setkání 

složek v Hradci Králové. 

 

3. Manuál volby funkcionářů 

Sobotka navrhuje, že připraví manuál jak pro administrativu ČAS tak pro složky, jak postupovat při výměně 

funkcionářů. Jde typicky o zařazení nově zvolených funkcionářů do mailových konferencí či zpřístupnění 

členské databáze. Naopak při ukončení mandátu by se měla všechna oprávnění ihned odebrat. VV souhlasí. 

 

4. Mailová konference vedcas 

Sobotka vyřadil všechny neoprávněné osoby, které ještě přetrvávaly v mailové konferenci vedení ČAS, složek a 

kolektivních členů. Naopak přidal osoby, které složky vybraly jako své zástupce a k nim ještě zástupce 

kolektivních členů, kteří přítomni nebyli. Ke každé osobě v administračním rozhraní přidal plné jméno, aby 

ostatní účastníci konference věděli, kdo je odesílatel zprávy. 

 

5. Ceny ČAS 

Kopalova přednáška za rok 2023 proběhla v úterý 30. ledna 2024 od 18 hod v kinosále Planetária Praha. 

Laureátem se stal Doc. Miroslav Brož z MFF UK. VV děkuje Planetáriu Praha za poskytnutí skvělého zázemí. 

Kvízova cena za rok 2024 bude předána na velkém setkání složek 20. dubna na Hvězdárně a planetáriu v Hradci 

Králové. Laureátem bude Ing. Karel Trutnovský, vedoucí Hvězdárny a planetária Oldřicha Kotíka ve Ždánicích. 

Porota ČAM vybrala a VV následně schválil za rok 2023 laureáty Ceny Jindřicha Zemana (Jakub Korbel) a 

Ceny Jindřicha Zeman junior (Vojtěch Otruba). I tyto ceny budou předány na velkém setkání složek.  

 

6. Výroční zpráva 

Sobotka informoval, že termín pro odevzdání výroční zprávy za rok 2023, kterým byl 31. leden, nesplnily 

následující složky ČAS: Sluneční sekce, Jihočeská pobočka, Západočeská pobočka, Skupina pro tmavé nebe, 

Skupina pro historii astronomie a Skupina pro bezbariérovou astronomii. VV vyzývá k urychlenému odevzdání. 

 

7. Hospodaření, rozpočet  

Dřevěný přepracoval návrh rozpočtu na rok 2024. VV diskutoval finanční situaci ČAS, plánovaný schodek 

rozpočtu přes 70 000 Kč lze řešit zvýšením členského příspěvku. VV rozhodne o definitivní podobě rozpočtu na 

příštím zasedání nebo elektronicky.  
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8. Dotace složkám 

Dřevěný představil návrh bodového hodnocení složek s ohledem na plnění jejich povinností během roku. 

Členové VV, kterým složky odevzdávají práci budou vyplňovat přehledovou tabulku, ze které vyplyne základní 

výše dotace pro složku na příští rok. Složky budou moci žádat o další prostředky na konkrétní projekty. Celková 

výše dotace složkám bude záležet na možnostech rozpočtu ČAS. VV diskutoval nový bodový systém. 

 

9. Setkání složek a studentů 

Velké setkání složek proběhne na Hvězdárně a planetáriu v Hradci Králové 19.-21. dubna 2024. Ubytování a 

catering řeší Lamberská, program Sobotka. Sobotka představil kostru programu. Lamberská informovala o 

cenových nabídkách na catering. Vzhledem k napjatému rozpočtu ČAS bude potřeba snížit náklady na 

minimum. Sobotka rozešle všem členům ČAS pozvánku na akci a bude sbírat vyplněné návratky. Heinzel zajistí 

zvané přednášky profesionálních astronomů, z toho jednu v angličtině. 

 

10. Rezignace na členství ve VV 

Miloš Podařil rezignoval k 29. 2. 2024 z rodinných důvodů na svou funkci člena VV ČAS. Členové VV mu 

děkují za jeho práci, která trvala bez přestávky 14 let. Podařil zůstane angažován v rámci každoročního 

doprovodného programu Podzimního knižního veletrhu v Havlíčkově Brodě. VV rozhodne, kdo po Podařilovi 

převezme organizaci nominací a předávání cen ČAS. 

 

Termín příští schůze VV ČAS bude určen později.  

 

Zapsal Sobotka, zápis schválil VV elektronickým hlasováním. 


